
Orientering om status på byfornyelse – 18. januar 2018  

Gitte Holmgård startede med at præsentere medlemmerne i koordinationsudvalget: 

Ole Gram, HC, Niels Graversen, Claus Larsen, Gitte Poder, Bjarne Kring, Arne 

Spangfort og Gitte Holmgaard. 

Herefter bad Gitte de forskellige arbejdsgrupper rejse sig: Hovedgaden/Trafik, Torve 

og pladser (byens sammenhænge), Aktivitetsaksen (skole/fritid), 

Bosætning/Markedsføring. 

Uddrag af Gitte Holmgaards orientering : 

Vi er utålmodige, men skal også sikre os, at vi kan komme hele vejen gennem 

forløbet. Vi vil have meget for pengene, men også gerne have kvalitet. Alle skal helst 

have ejerskab til projekterne, men vi skal også kunne træffe beslutninger. 

Vi er frivillige og ingen beslutter noget for at genere andre. Alt bliver besluttet med 

de bedste intentioner. Det er fællesskabet, der bærer tingene. 

I december 2017 er det godkendt i Billund kommune, at den landskabsarkitekt, vi 

har arbejdet sammen med indtil nu, Stephan Gustin, også kan fortsætte med 

projekterne. 

Torvet og aktivitetsaksen er blevet vores primære projekter. Der kommer også en 

cykelsti. Den er der bevilget penge til særskilt i Billund kommune. 

Ude i næste etape ligger: 

Stiforbindelser med fortælling: Kulturrute, skovrute, markedsrute. 

Frihavnsprojekt med sansehave og opholdsareal. 

Ny anvendelse af busholdeplads med træer og andet. 

Krigshavnen skal gøres mere synlig fra vejen og krydset skal have hævede flader. 

Hovedgaden – der skal sættes fokus på udvikling og identitet med synlige spots og 

forhavebeplantning (i samarbejde med lodsejerne)  

Trafikopgradering – sikrede overgange – cykelruter til skole og aktiviteter – 40 km 

zone på Nørregade/Østergade fra LandsbyBageren til Kirkegade.    

Torvet, ny trafikafvikling ved vejomlægning af Søndergade og Bakkevej. Et torv med 

opholdsplads og vartegn. 



Bosætning – nye boliger? – Hvor? 

Vil vi fortætte eller udvide byen. Vi arbejder sammen med kommunens 

bosætningskonsulent Marianne Witte, boligforeningen og private lodsejere. 

Vi vil gerne kende behovet for nye boliger og borgernes ønsker. 

Vi kan ikke få alt for 5 millioner. Derfor er det vigtigt, at vi prioriterer. 

Vi skal søge fonde – prioriter og udføre projekterne efterhånden, som vi kan skaffe 

pengene. Billund kommune projekterer for de 5 millioner, resten skal vi selv skaffe. 

Vi får udarbejdet noget ansøgningsmateriale af en professionel foundraiser, som 

fondsudvalget kan benytte sig af. Fondssøgningsudvalget består af Ole Gram, Anne 

Birgitte Christensen og Gitte Holmgaard 

De næste 10 uger skal vi sammen med Stephan Gustin finde ud af at få 

færdigtegnet, det vi gerne vil have, finde ud af hvad det koster og få det sendt i 

udbud. I de 10 uger har vi brug for, at to arbejdsgrupper er med til at nuancerer, det 

Stephan Gustin kommer med.  

Derfor holdes et workshop den 5. februar kl. 17-21 vedr. torveprojektet og 

aktivitetsaksen. Alle er velkommen også selv om man ikke tidligere har været med i 

en arbejdsgruppe. Også folk fra de andre arbejdsgrupper er velkommen.  

HC – aktivitetsaksen. 

Vi skal have en helhedsplan for skole/fritidsområdet. Vi skal have en god vision. 

Der er taget hul på arbejdet med en foreløbig plan for aktivitetsaksen som 

indeholder forskellige elemeter med bl.a. klatretårn, parkour, leg og læring, 

cykellounge. Vi kan ikke få alle elementer på en gang, men skal have tingene tegnet 

ind på planen. Elementerne er ikke endelig fastlagte og der kan være særlige hensyn 

at tage i den endelige plan. 

Tennisklubben har foreslået en bane til padel tennis. Den er vi positive overfor at få 

indarbejdet. Tennisklubben forventer selv at kunne finansiere en bane til padel 

tennis i aktivitetsaksen.  

I næste etape arbejdes der bl.a. med kunststoffodboldbane.  

Ole Gram gennemgik tegning over torvet og forklarede det nye vejforløb for 

Søndergade/Bakkevej. Der vil være en befæstet bred sti over torvet og hævede 



flader i et stor område fra Østergade 1, Nørregade 2 osv. 

Torvet vil indeholde mange siddepladser, infotavler om byen. 

Skal Mr. Swing King sættes op på torvet?  Mr. Swing King er pt i nationalmuseets 

varetægt, så det kan måske blive svært. Der er også andre muligheder for at sætte 

et varetegn, som markerer at nu er man i Vorbasse. 

Gitte H. 

Det er vigtigt at alle føler sig informeret og orienteret. Vi står altid til rådighed for 

spørgsmål. 

Spørgsmål til beplantning i forhaver. 

Niels Graversen. Byforskønnelse med træer i private haver vil selvfølgelig kun ske 

efter aftale med lodsejerne. 

Kommentar til grus på torvet. 

Ole Gram. Det der er foreslået er grus som bliver hårdstampet og der kommer en 

befæstet sti hen over torvet. 

Gitte H 

Det er vigtigt at vi får alle mulige input, både om belægning og andet.  

Jørn Poulsen gjorde opmærksom på at Vorbasse Fonden på nuværende tidspunkt 

har givet 500.000 kr., således at der er noget at lægge til de første 5 millioner.   

 


